
• Părerea p u b l i c u l u i 

Merg 
la teatru 
pentru 
actori 

Vreţi să ştiţi de ce merg eu la teatru ?... 
Pentru actor i . Are importanţă, desigur, piesa 
in care joacă, dar eu cred că cel m a i i m 
portant într-un spectacol, e actorul . T e x t u l 
poate să fie genial , reg izorul poate f i cel 
mai b u n d i n l u m e . dar dacă n u este actorul 
care să interpreteze r o l u l cu talent şi cu 
forţă de convingere, spectacolul n u are ciştig 
la publ i c . Da, eu merg la teatru pentru ac
tor i şi, de aceea, cînd au de spus r o l u r i 
prost scrise, or i au de interpretat o regie 
d in care n u înţelegi cum trebuie ceea ce 
vor să spună, îmi pare rău, i n p r i m u l rînd, 
pentru actor i . 

A m văzut, în stagiunea trecută, citeva re
c i ta lur i . De viaţă, de dragoste, de moarte, 
rec i talul de poezie populară al I r i n e i Răehi-
ţeanu-Şirianu, spectacolul Olgăi Tudorache. 
prezentat la Ateneu (Premiera de J . Crom-
wel l ) , apoi La Musica, tot la Ateneu, cu 
I r i n a Răchiţeanu-Şirianu şi cu Constantin 
Codrescu. Dincolo de toate preferinţele mele 
p r i v i n d temele şi subiectele, i i întreb pe dra
maturg i i noştri : .De ce nu scrieţi r o l u r i 
mar i p e n t r u m a r i i noştri actori ?" D i n cile 
am cunoscut cu d i n istoria t e a t r u l u i , ase
menea încercări s-au petrecut, şi a\i avu i 
succes, şi la n o i . şi în alte ţări. M a i de cu-
rînd. ştiu că M i r o d a n şi-a seris piesele pen
tru un mare actor : Radu Bel igan. M i e mi 

se pare că a fost o reuşită care trebuie să 
le dea exemplu şi altora. 

Pe de altă parte, cred că d i r e c t o r i i tea
trelor ar t r e b u i să caute cu atenţie în dra 
maturgia românească nişte piese pe care de 
m u l t ar f i t rebui t să le avem înscrise într-un 
repertor iu permanent. Despre m u l t e am în
văţat la şcoală, la m u l t e d i n ele fac re f e r i r i 
foarte dese cronicar i i , v o r b i n d despre ele ca 
despre nişte opere bune. Dacă n u de pe 
scenă, de unde să afle p u b l i c u l cel m a i larg 
că A l e x a n d r u Kiriţescu, de pildă, a scris 
nu n u m a i Gaiţele, ci şi nişte bune piese 
istorice ? 

O mare problemă a t ea t ru lu i ştiu că este 
alegerea pieselor străine. Chiar şi cu clasicii 
sînt destule probleme de alegere, pentru că 
trebuie să alegi d i n t r - o operă vastă ceea ce 
e m a i interesant şi ceea ce poate f i redat 
mai bine pentru p u b l i c u l de azi . I n privinţa 
autor i lor contemporani , cred că trebuie cău
tate mai ales acele piese care sînt lămuri
toare pentru viaţa p o p o r u l u i d i n ţările res
pective. M a i de m u l t am văzut la Naţional 
o piesă sovietică, cu E m a n o i l Petruţ. M a r 
cela Rus i i . Dem. Rădulescu, o piesă despre 
viaţă şi moarte şi dragoste şi muncă (Po
veste d in l t k u t s k de A. Arbuzov ) . Această 
piesă a completat cu multă pro funzime i m a 
ginea pe care o aveam eu despre oamenii 
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